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Video: Rozhovor s Josefem Baxou
eFocus

Josef Baxa patří k nejvýraznějším osobnostem české justice. „Soudci nemají být hlavním hegemonem
v tvorbě procesních předpisů,“ říká v rozhovoru pro EPRAVO.CZ k rekodifikaci občanského soudního
řádu. „Jestliže má značná část autorů současné podoby procesních předpisů tvořit nový koncept,
obávám se, že nemohou překročit svůj stín a nepřinese to kvalitativní změnu,“ dodává. S Josefem
Baxou zmíníme také Nejvyšší radu soudnictví, která je pro něj aktuálně tématem číslo jedna.

Vydavatelství EPRAVO.CZ spustilo sérii video rozhovorů s předními osobnostmi české právnické
obce. Jednou za dva týdny naleznete na domovské stránce www.epravo.cz nový rozhovor. Hosty už
byli například Robert Pelikán, 1. náměstek ministryně spravedlnosti; vrchní státní zástupkyně v
Praze, Lenka Bradáčová či předseda ústavně-právního výboru Poslanecké sněmovny, Jeroným Tejc.

Problematické role v justici

„Posedlost regulací všeho možného může vést k tomu, co je dnes viděno absurdně,“ komentuje Josef
Baxa své nadnesené mediální výroky, třeba o zákonu o slunečním svitu. Proč na jaře odmítl podpořit
Strategii pro obnovení spravedlnosti ministryně Heleny Válkové? „Není doba, abychom v tričku
ministerstva spravedlnosti jakémukoliv ministrovi radili a vymýšleli za něj co s justicí,“ tvrdí.
Ministerstvo podle něj musí samo vytvořit justiční politiku. Proč je problém v definování rolí uvnitř
justice? A kdo by měl za soudce hovořit?

Nejvyšší rada soudnictví

„Jde o to vytvořit justiční exekutivu, těleso spojující vnitřní i vnější legitimitu. O soudcích se právem
říká, že je to jedna z mocí, která nemá demokratickou legitimitu, nejsou voleni,“ avizuje Josef Baxa
základní pilíře vznikající Nejvyšší rady soudnictví. Jak by mohla budoucí „ústavní platforma“ soudců
vypadat a pro koho by byla partnerem?

Rekodifikace OSŘ

Proč není Josef Baxa členem rekodifikační komise občanského soudního řádu? A je podle něj dobře,
že ho budou tvořit zejména soudci? „Soudní funkcionáři jsou v dobrém i ve zlém ikonami justice.
Jejich prostřednictvím mnoho lidí vnímá justici jako celek, “ avizuje v rozhovoru Josef Baxa také
význam vedoucích justičních funkcionářů. Zmíníme i výběr kandidáta na generálního advokáta
Evropské unie. Přihlásili se kvalitní kandidáti a jaký kandidát je vlastně Michal Bobek?

(Ne)koncepčnost ministerstva spravedlnosti

„Neupírám snahu a elán všech těch, kteří na ministerstvo spravedlnosti přichází s dobrými nápady.
Ale i ty největší osobnosti, které tam kdy byly, neměly třeba čas, politickou sílu nebo sdíleli osud
vlády, která dopadla špatně,“ popisuje Josef Baxa dlouhodobý problém resortu spravedlnosti. Proč se
vlastně na ministerstvu nepředávají „štafetové kolíky“ a kde se to konkrétně projevuje?
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